
39. Forespørgsel om redegørelse til overborgmesteren om ambulancebetjening (2010-13803)
FORESPØRGSEL

Dansk Folkeparti er utilfreds med den nuværende ambulancebetjening i bl.a. København. 
På den baggrund skal vi anmode Overborgmesteren om at give en redegørelse for 
forhandlingerne med Region Hovedstaden m.fl. omkring ambulanceberedskabet.

Overborgmesteren anmodes ligeledes om at orientere Borgerrepræsentationen og 
Københavns borgere om, hvorvidt man altid kan regne med at blive akut afhentet af 
ambulance, såfremt alvorlig sygdom opstår. Ligeledes ønskes en garanti for, at syge 
borgere afhentes omgående - og uden de alvorlige forsinkelser, som der rent faktisk har 
været på det seneste, jvf. pressens omtale. 

Hvilke initiativer og forslag har Overborgmesteren til at sikre, at beredskabet fungerer 
optimalt, og hvad agter Overborgmesteren og Københavns Kommune konkret at 
foretage sig? 

 (Stillet af Dansk Folkeparti)

MOTIVERING

Den 1. september 2009 trådte nye ambulancekontrakter og dermed et nyt system til drift af 
ambulanceberedskabet i kraft. En borger kan få hjælp ved sygdom eller skade via egen læge, uden for 
dennes åbningstid via vagtlægen, via henvendelse på akutmodtagelse/skadestue eller ved at ringe 
112. Det er denne sidste funktion, som også berører borgere i Københavns Kommune, der har 
afstedkommet megen medieomtale.

Alarmcentralerne (ofte kaldet 112-centralerne) hører ansvarsmæssigt under justitsministeriet. Overalt 
i Danmark betjenes alarmcentralen af politiet, dog med undtagelse af Storkøbenhavn (tidligere H:S 
og Københavns Amt) som betjenes via Københavns Brandvæsen, der driver én alarmcentral. 
Ledelsesmæssigt refererer denne til Københavns Brandvæsen og dermed til Overborgmesteren i 
Københavns Kommune. Region Hovedstaden betjenes således af to alarmcentraler, politiets 
alarmcentral i Hillerød (som også tager sig af Bornholm), samt af alarmcentralen hos Københavns 
Brandvæsen.

Hvis en alarmcentral er optaget, går opkaldet videre til en anden af politiets alarmcentraler et andet 
sted i landet.

80 % af alle 112-opkald til alarmcentralerne i Danmark drejer sig om sundhedsfaglige problemer, 
dvs. sygdom og tilskadekomst. Alarmcentralerne vurderer opkaldene og videresender evt. en 
rekvisition på ambulancer til en af vagtcentralerne i de fem regioner. 

Dansk Folkeparti har modtaget mange henvendelser fra københavnske borgere i relation til den 
aktuelle debat omkring manglende ambulancer, for sent ankomne ambulancer og usikkerhed om 



fremtidens ambulancebetjening. Især ældre borgere i København, der får behov for akut 
ambulancehjælp, f.eks. i forbindelse med blodprop, dårligt hjerte eller andet alvorligt, er bekymrede.

Dansk Folkeparti er bekymret over, at mange ambulancereddere har opsagt deres job og har noteret, 
at der på baggrund af kritiske udtalelser fra Regionsformand Vibeke Storm Rasmussen (S) i TV-
Lorry 31. december 2009, har været afholdt fagligt møde blandt ambulancereddere i København og 
Frederiksberg. I protest mod Regionsformandens nedvurderende udtalelser om personalet, besluttede 
ambulanceredderne at strejke. 

Dansk Folkeparti lægger vægt på, at forbedre ambulanceberedskabet - også i København. Det bør 
ske i intensiveret samarbejde mellem region, alarmcentralen og ambulanceoperatørerne.

I medierne samt på Region Hovedstaden ordinære møde den 5. jan. 2010, er det blevet oplyst, at 
Københavns Kommune for nylig har deltaget i et møde om den opståede ambulancesituation.
Det blev oplyst, at deltagerne i ambulancemødet skulle have været Københavns Brandvæsen, Falck, 
Københavns Kommune og Region Hovedstaden, som drøftede situationen.

Der er ikke pr. 14. jan. 2010 tilgået Borgerrepræsentation info om forløbet af ovennævnte møde 
omkring et trygt ambulanceberedskab.

bilag

Borgerrepræsentationens beslutning den 28.01.2010

Forespørgslen blev besvaret.




